
 تحولات اخیر پیرامون احیای برجام را چگونه 
ارزیابی می کنید؟

مساله احیای برجام پیچیده است به این مفهوم که 
آمریکایی ها در حقیقت با مصوبه کنگره که توانسته اند 16 
رای از دموکرات ها را نیز جذب کنند مساله خط قرمز ایران 
را مورد سوال قرار داده اند. ایران مساله خروج سپاه پاسداران 
از لیست تحریم ها را به عنوان خط قرمز خود اعلام  کرد. و آنها 
نیز از این مساله سوءاستفاده کرده و مصوبه ای را گذراندند و با 
26 رای آن را تصویب کردند. اکنون این مساله رسانه ای شده 

است. به همین دلیل و شاید به دلایل 
دیگری آقای انریکه مورا به تهران 
آمد تا از طریق اتحادیه اروپایی بتواند 
میانجی گری کند و مساله را پیش 
ببرد. از سوی دیگر سفر امیر قطر به 
تهران و دیدارش با مقامات کشورمان 
نیز در همین راستا بوده است. سفر 
پیش روی آقای رئیسی؛ رئیس جمهور 
کشورمان به عمان را نیز می توان در 
همین خصوص ارزیابی کرد.  این 
احتمال وجود دارد که در عمان کسانی 
شرایطی را فراهم کنند که مذاکراتی 
صورت بگیرد و هیچ بعید هم نیست 
که ایشان در آنجا ملاقات هایی انجام 
بدهد که به بحث از سرگیری مذاکرات 
و احیای برجام کمک کند. البته اینها 
همه حدس و گمانه زنی هایی است 
که صورت می گیرد و اطلاع رسانی 
دقیقی از ماجرا نداریم که چه اتفاقی 
می افتد ولی فعلا این تفاوت را احساس 
می کنیم. در نقطه مقابل نیز اسرائیل با 

صهیونیست هایی که در آمریکا هستند به شدت تلاش می کند 
که این توافق صورت نگیرد.  حال اینکه طرفین چه دارند که 
به یکدیگر عرضه کنند یا حتی در دیدار امیر قطر با مقامات 
کشورمان چه اتفاقاتی رخ داده و طرفین چه مسائلی را با هم 
تبادل کردند بر ما دانسته نیست. فقط تنها واکنشی که از این 
مطلب داشتیم اظهارات وزیر خارجه قطر بوده که البته با 
واکنش کشورمان مواجه شد ولی در هر صورت واکنشی است 
که از سوی قطری ها داده شده و بازتاب های خود را داشته است، 

اما باز هم می گویم که واقعیت ماجرا را نمی دانیم. 
 تحرکات اخیر اروپایی ها در خصوص احیای برجام 
و تلاش های آنها برای نزدیک کردن مواضع طرفین را 

چگونه می بینید؟
آمریکایی ها شاید بدشان نیاید و حداقل آقای بایدن و تیمش 
دوست داشته باشند که به یکسری توافقاتی برسند اما واقعیت 
این است که لابی صهیونیستی و خود اسرائیل بسیار فعالند که 
نگذارند اتفاقی بیفتد. مساله ای که می تواند به عنوان شاهد مثال 
آورد اینکه وقتی آقای انریکه مورا از ایران باز می گردد وی را در 
فرودگاه فرانکفورت توقیف می کنند و از اسنادش فیلمبرداری 

و نمونه برداری کردند که بدانند وی در تهران به چه توافقاتی 
دست یافته که بتوانند آن را خنثی کنند. خنثی کردن توافق 
هم از این طریق هست که آنها از طریق مجلس سنا وارد شدند 
و مصوبه سنا را به تصویب رساندند. البته تحرکاتی که مدنظر 
شماست از چند طریق پیش رفته و یا در تلاش هستند که این 
کار را پیش ببرند. اما در نقطه مقابل هم می بینیم که ترفندهایی 
به کار برده شده و تقابل هایی صورت می گیرد. لذا اسرائیل کاملا 
فعال است و علنی و آشکار این را انجام می دهد. مانور مشترکی 
برای ضربه زدن به تاسیسات هسته ای ایران را انجام دادند که 
بارها آن را مطرح کردند. لذا تقابل 
کاملا واضح و آشکاری است که 
علیه ایران انجام می دهند تا نگذارند 
برجام به نتیجه برسد. ولی اروپایی ها 
به جهت حمله روسیه به اوکراین 
و تبعات آن بر اروپا تمایل دارند 
که بتوانند از این تحریم روسیه 
استفاده کنند و ایران بخشی از 
نیازمندی های آنها را تامین کند. 
طبیعتا آنها هم به خاطر برجام و 
هم به خاطر مسائلی همچون انرژی 
علاقه مندند که مسائل حل شود و 
آنها بتوانند تعاملات خاص خود را 
با ایران داشته باشند. هرچند که 
از گذشته هم تلاش هایی داشته اند 
و بدشان نمی آید که ارتباطاتی با 

ایران برقرار کنند. 
احیای  دنبال  به  ایران   
برجام 2015 است که صرفا در 
خصوص پرونده هسته ای بود؛ 
اما آمریکایی ها دیگر آن برجام 
را نمی خواهند و توافق جدیدی را که مسائل دیگری نیز 
در آن دخیل باشد را مطرح می کنند؛ این تناقض و تضاد 

رویکردی میان طرفین را چگونه تحلیل می کنید؟
آمریکایی ها قبلا هم مطرح کرده بودند که ما فراتر از آنچه 
که اتفاق افتاده بود می خواهیم در مورد نفوذ ایران در منطقه  و 
قدرت دفاعی ایران هم صحبت کنیم که ایران اینها را نپذیرفت 
و در جلسه 8 آذر سال گذشته که ایران اعلام آمادگی کرد و به 
مذاکرات وارد شد آنجا شاهد این قضیه بودیم که ایران چیزی 
را روی میز گذاشت که کاملا با این خواسته آمریکایی ها فرق 
می کرد. به هر صورت آنها هم نپذیرفتند و کار طولانی شد. اگر 
امروز نیز شرایط به اینجا رسیده و هنوز مشکلاتی در میان 
است به همین دلیل است که آنها چیزهایی را می خواهند و ما 
هم چیزهای دیگری را می خواهیم و همین مساله باعث ایجاد 
تضاد میان طرفین شده است. اینکه آقای انریکه مورا یا امیر 
قطر می آیند و برای میانجی گری تلاش می کنند یا حتی عمان 
تلاش هایی در این زمینه انجام می دهد همه را باید در راستای 

نزدیک کردن مواضع و تضاد خواسته ها تلقی کنیم. 
 مسلما همه طرفین نیازمند احیای برجام و استفاده 

از دستاوردهای آن هستند؛ از دیدگاه شما در شرایط 
فعلی با توجه به مواضع فعلی طرفین می توان به توافق 

مجدد امیدوار بود؟
امیدوارم این اتفاق بیفتد اما دورنمای کار چندان روشن 
نیست و معلوم نیست که طرفین تا چه حدی بتوانند با یکدیگر 
توافق کنند و به یک نقطه تفاهمی برسند. هر چند که اگر 
شرایط به گونه دیگری رقم بخورد و شاهد شکست مذاکرات 
باشیم باید منتظر رویکرد دیگری از سوی همه طرف ها به 
خصوص ایران باشیم. هر چند که ایران متمایل به چین و 
روسیه است اما به نظرم اگر ایران می توانست توازنی میان 
ارتباطات طرفینی خود برقرار کند شاید شرایط بهتری ایجاد 
می شد ولی الان به نظر می آید با توجه به وضعیتی که چین و 
روسیه دارند و خود روسیه هم مشکلات خاص خود را دارد و 
فشارهای اقتصادی هم به برخی طرف های مقابل وارد می کند 
این مجموعه تضاد منافع ابهاماتی را ایجاد کرده که نمی دانیم 
در آخر چه خواهد شد. ولی با فرض اینکه طرفین نرمش 
خاصی را در دستور کار خود نداشته باشند امیدی به احیای 

برجام دیده نمی شود و بیشتر باید 
شاهد تضادها و درگیری های طرفین 

باشیم. 
 با وجود اینکه از تحولات 
اوکراین چند ماه می گذرد و این 
بحران به میانه های خود رسیده؛ 
آیا اساسا این بحران هنوز هم 
طرفین  نگرش  و  رویکرد  بر 
برجام در راستای احیای برجام 
تاثیر گذار است و طرفین هنوز 
مساله اوکراین را ارجح به برجام 

می دانند؟
را  خود  خاص  اهمیت  برجام 
دارد و همان طور که گفتم به لحاظ 
اینکه ایران بتواند نقش موثری در 
تامین انرژی اروپا داشته باشد از 
این جهت اهمیت ایران به قوت خود 
باقی است. منتها باید دید که حل 
موضوع چگونه امکان پذیر است و 
طرفین از چه بخشی از خواسته ها 

بایستی عدول کنند تا بشود این کار را به سامان رساند. اینها 
سوالات اساسی بر روی صحنه است. اینکه مذاکره کنندگان و 
تلاشگران که تلاش می کنند طرفین را به هم نزدیک کنند به 
چه نقطه اشتراکی برسند. این مساله واقعا بر ما دانسته نیست. 
یعنی شاید برای خود هیأت مذاکره کننده هم آشکار نباشد 
که چگونه می توانند به یک نتیجه مطلوب برسند. اگر حرف 
و برنامه مشخصی  داشتند شاید اعلام آن می توانست مقداری 
موثرتر باشد ولی فی الواقع تا اینجای کار هیچ طرح مشخصی 
بیان نشده و نمی دانیم که چه می خواهند. لذا آینده مذاکرات 
مبهم و مشخص نیست که اساسا چه زمانی طرفین به توافق بر 

سر احیای برجام خواهند رسید. 

اتخاذ دیپلماسی رسانه ای و عمومی   وضعیت 
در دولت قبل را در مقایسه با شرایط کنونی چطور 

می بینید؟ 
در دولت قبل جواد ظریف در مقام وزیر خارجه ایران 
بسیار گفت وگو می کرد و توضیح می داد. حتی وی بنا بر 
مخالفت هایی که مجلس بعضا با او داشت در این نهاد حاضر 
می شد و توضیحات مبسوطی را به نمایندگان در مورد روند 
مذاکرات می داد و اساسا خودِ ایشان هم در مورد پیوست 
رسانه ای مذاکرات تا جای ممکن فعال بوده و توئیت زنی های 
مداومی را در این رابطه از خود داشت. این در حالی است 
که در شرایط کنونی به صورت محدود مصاحبه هایی نیز 
صورت می گیرد که مثلا وزیر خارجه و یا سخنگوی این نهاد 
بر اساس گزارشات دریافتی خود موضع گیری هایی انجام 
می دهند. البته که اینها هم خوب هستند با این حال اینکه 
طرف های مقابل، مدام با رسانه های بین المللی گفت وگو 
و مصاحبه های خود را دارند، اما در طرف ما این تحرک به 
صورت فعال دیده نمی شود، این مساله خود پرسش هایی 
را ایجاد کرده است. بسیاری اکنون 
اطلاع رسانیِ  چرا  که  می پرسند 
مطلوبی از سوی تیم مذاکراتی 
انجام  ما  دیپلماسی  دستگاه  و 
نمی شود؟ حتی اگر هم ملاحظاتی 
نیز وجود دارد که مثلا اسرائیل نباید 
از موضوعی باخبر شود، باید پرسید 
که اساسا چه تضمینی وجود دارد که 
دیگر هیات های مذاکره کننده در 
چارچوب مذاکرات وین، اسرائیل را 
مطلع نکنند؟ اینها ابهاماتی هستند 
که اکنون وجود دارند و اساسا به 
نظر من اغلب مسائلی که اکنون 
پیرامون مذاکرات اتمی وین و مسائل 
مطرح در قالب آن مطرح می شوند، 
عمدتا مبتنی بر حدس و گمانه زنی 
هستند. در این نقطه باید از هیات 
مذاکراتی کشورمان پرسید که آیا 
کلیتِ مذاکرات ایران با طرف های 
برجامی ذیلِ مسائل محرمانه قرار 
دارد و نمی توان در مورد آنها اطلاع رسانی عمومی کرد؟ حتی 
اگر بخشی از روند مذاکرات نیز اینگونه باشد، همان طور که 
پیش تر نیز گفتم می توان در این رابطه به مردم توضیح داد 
و شفاف سازی کرد. در این رابطه مسئولان فعلی ما نظیر 
علی باقری کنی به عنوان مذاکره کننده ارشد اتمی ایران و 
یا شخص وزیر خارجه و رئیس سازمان انرژی اتمی، تا چه 
اندازه مصاحبه داشته اند و در مورد روند مذاکرات توضیح داده 
و شفاف سازی کرده اند؟ این مساله تا حدی حتی تاثیرات 
روانی خود را بر بازار های مالی ما نیز نشان داده است چنانچه 
شاهدیم که اکنون بازار های خودرو، مسکن، طلا، ارز و غیره، 

همه و همه به نوعی تحت تاثیر این شرایط قرار دارند. 
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جایگاه ایران در رقابت چین و آمریکا

در این موضوع که چین رقیب اصلی آمریکا در قرن 
پیش رو است شاید نتوان تردید زیادی وارد کرد. برخی 
تحلیلگران با توجه به تحولات اخیر و جنگ روسیه علیه 
اوکراین از وقوع جنگ سردی جدید بین آمریکا و اروپا از 
یکسو و چین و روسیه از سوی دیگر در آینده ای نزدیک 
خبر می دهند و در این میان برخی حتی بر این عقیده اند که 
چنین جنگی از همین حالا آغاز شده است. در ایران نیز طی 
سال های اخیر این ایده که به تدریج شاهد جابه جایی قدرت 
در سطح نظام بین الملل از غرب به سمت شرق می باشیم 
به شدت رواج پیدا کرده و ایده مذکور به طور خاص جایگاه 
ویژه ای در میان سیاستگذاران پیدا کرده است به همین 
خاطر نیز نزد حامیان رابطه با چین اتخاذ سیاست نگاه 
به شرق نیازی ضروری و متاثر از تحلیل دقیق تحولات 
آتی نظام بین الملل پنداشته می شود. جدای از درستی 
یا نادرستی چنین تحلیلی اگر بر این عقیده باشیم که نوع 
جدیدی از جنگ سرد و بلوک بندی میان آمریکا با چین و 
روسیه در حال شکل گیری است سوالی که باید پرسید این 
است که جایگاه ایران در این رقابت چه می تواند باشد؟ به 
نظر می رسد نگاه ایران به چین در بازی خود با غرب بر چند 
موضوع اصلی شامل جبران قطع روابط اقتصادی با غرب به 
دنبال اعمال تحریم های اقتصادی، کسب حمایت چین از 
برنامه های هسته ای و منطقه ای خود و نهایتا تقویت مواضع 
ضدآمریکایی این کشور تمرکز داشته باشد. نگاه چین به 
رقابت با آمریکا بیشتر یا لااقل تاکنون یک نگاه اقتصادی 
است تا رقابتی امنیتی و نظامی و به همین دلیل نیز نمی توان 
انتظار داشت که چین به ازای از دست دادن منافع اقتصادی 
خود که عاملی مهم در رقابت این کشور با آمریکا است حاضر 
باشد آنطور که برخی در ایران تصور دارند روابط خود با ایران 
را صرفا بر اساس آنچه ایران آمریکاستیزی عنوان می کند 
بنا نهد. باید توجه داشت که منافع اقتصادی چین اقتضا 
می کند که خلیج فارس به دلیل نقشی که در تامین انرژی 
مورد نیاز این کشور دارد منطقه ای پرتنش و بی ثبات نباشد. 
مولفه تعیین کننده دیگر در آینده روابط ایران و چین پرونده 
هسته ای ایران و سرنوشت مذاکرات آن است. در صورت 
عدم توافق میان ایران و آمریکا و عدم دستیابی دو طرف 
به چارچوبی مشخص برای رفع مشکلات، ایالات متحده 
آمریکا اهرم های ترغیبی و اجباری متعددی برای کاستن از 
سطح روابط میان چین و ایران در اختیار خواهد داشت که 
به طور حتم از آنها استفاده خواهد کرد. از سوی دیگر باید به 
این نکته نیز توجه داشت که چین روابط اقتصادی مهمی با 
کشورهای منطقه غرب آسیا دارد که بر اساس آن هرگونه 
گسترش رابطه چین با ایران در شرایط عدم دستیابی به 
توافقی برای محدود کردن برنامه هسته ای ایران می تواند 
ریسک ایجاد تنش در روابط کشورهای عربی و اسرائیل با 
چین را به همراه داشته باشد و این چیزی نیست که چین 
صرفا به خاطر جبهه بندی علیه غرب متمایل به رخ دادن 
آن باشد. در مجموع آنچه که در رابطه با جایگاه ایران در 
بازی چین با آمریکا می توان بیان کرد این است که به دلیل 
تفاوت رویکرد دو کشور در نگاه به آمریکا، رابطه با چین 
همزمان با رابطه تنش آلود با غرب و همسایگان چیز زیادی 
را عاید اقتصاد و امنیت کشور ما نخواهد کرد. در واقع رابطه 
اقتصادی ایران با چین به دلایلی همچون تاثیر تحریم های 
آمریکا، ملاحظات چین در ارتباط با ثبات منطقه خلیج 
فارس و همچنین نگرانی های این کشور در روابط خود با 
کشورهای عربی منطقه و اسرائیل، قادر به برآورده نمودن 

انتظارات ایران نخواهد بود. 

جلال جلالی زاده: 
دولت روحانی قابل دفاع نبود 

یک نماینده سابق مجلس در خصوص گرانی های اخیر 
اظهار داشت: برای مردم یک سؤال مهم به وجود آمده است؛ 
آنکه مگر قرار نبود زندگی تؤام با آرامش برایشان فراهم شود؟ 
خب رفاه عمومی هم که مورد تأکید اسلام است؛ پس چرا 
وضعیت به اینجا رسیده است؟ هر دولتی می آید و برنامه هایی 
می دهد اما برنامه ها اجرایی نمی شود. مشکل اصلی، عدم 
شجاعت مدیران در به وجودآوردن اصلاحات است. جلال 
جلالی زاده گفت: مشکلات اقتصادی را نمی توان با دستور و 
بخشنامه حل کرد و اگر قرار باشد چنین شیوه هایی در دستور 
کار باشد، هرجایش را بگیرند، یک جای دیگرش بیرون 
می زند. به هر حال، حال  مردم خوب نیست و اگر اعتراضی 
می شود باید صدای مردم را شنید. این فعال سیاسی اصلاح 
طلب همچنین درباره میزان مسئولیت دولت قبل نسبت به 
مشکلات کنونی بیان کرد: به هیچ وجه دولت آقای روحانی 
قابل دفاع نیست و سبب مشکلات کنونی دولت پیشین 
است و البته دولت های قبل از آن هم تقصیر داشتند از 
دولت احمدی نژاد گرفته تا خاتمی و هاشمی. در واقع اگر 
بخواهیم منصف باشیم، باید بگوییم که رئیسی میراث دار 
قصور دولت های قبل است. جلالی زاده در پایان تصریح کرد: 
البته باید بگویم که درست دولت رئیسی به واسطه عملکرد 
دولت های قبل از خود دچار گرفتاری است اما همین دولت 
هم به صورت شفاف برنامه ای دقیق و راهبردی ارائه نمی دهد. 
به هر حال دولت باید اراده ای جدی تری برای رفع مشکلات 

داشته باشند. 

جستــــار
تغییر معادلات منطقه ای حول محور ریاض

 مذاکرات ایران و عربستان 
به بن بست می رسد؟

از سال 2۰18 که بحث قتل جمال خاشقچی روزنامه نگار 
منتقد بن سلمان در سفارت ریاض در ترکیه مطرح شد، سطح 
روابط عربستان سعودی و ترکیه به پایین ترین سطح طی 
۳۰ سال گذشته رسید. این مسأله همزمان شد با شکوفایی 
روابط آمریکا و عربستان طی دوران زمامداری دونالد ترامپ 
و همین طور تشدید زمینه های همگرایی اعراب و اسرائیل به 
منظور آمادگی برای انعقاد پیمان ابراهیم که با انتقادات صریح 
آنکارا از اعراب به دلیل انعقاد پیمان ابراهیم مواجه شد. با تغییر 
وضعیت معادلات منطقه ای و افزایش مشکلات اقتصادی 
ترکیه طی ماه های گذشته، به نظر می رسد دولت اردوغان 
در سیاست خارجی راه دیگری را در پیش گرفته است و به 
این منظور آماده عادی سازی روابط با عربستان سعودی، 
رژیم صهیونیستی و ایالات متحده است. مساله عربستان 
به ویژه از این جهت حائز اهمیت است که ماه پیش قبل از 
سفر هیات دیپلماتیک ترکیه به این کشور و دیدار محمد 
بن سلمان و اردوغان دادگستری ترکیه پرونده رسیدگی به 
قتل جمال خاشقچی را به عربستان سعودی عودت داد تا 
عربستان سعودی خود مسئولیت رسیدگی به این پرونده را به 
عهده بگیرد. از سوی دیگر با تغییر دولت پاکستان که به نظر 
می رسد طی همکاری مشترک عربستان – ایالات متحده و 
بریتانیا رخ داده است دولت عمران خان که خواهان سطحی از 
موازنه در روابط بین المللی و منطقه ای این کشور بود با دولت 
شهباز شریف برادر نواز شریف از مهم ترین متحدان و مهره های 
عربستان سعودی که هم اکنون در لندن مستقر است جابه جا 
شد تا وزارت خارجه این کشور نیز به رهبری بلاول بوتو 
زرداری فرزند بی نظیر بوتو و رهبر حزب مردم پاکستان 
سپرده شود. سفر همزمان ماه پیش هیات های دیپلماتیک 
ترکیه و پاکستان به عربستان را می توان در راستای راهبرد 
عربستان به منظور افزایش وزن ژئوپلیتیک این کشور در سطح 
منطقه ای به منظور افزایش فشار بر غرب بر سر مجموعه از 
پرونده های منطقه ای دانست. این مساله مخصوصا با توجه به 
پرونده های مورد بررسی هر کدام از هیات های دیپلماتیک 
ترکیه و پاکستان طی سفر به عربستان سعودی از اهمیت 
دو چندانی برخوردار است؛ پرونده هایی که بخش عمده ای از 
آنها حول مسائل اقتصادی و امنیت منطقه ای است و موجب 
تغییر و تعدیلاتی در معادلات منطقه ای خواهد شد. نکته ای 
که حائز اهمیت است، تلاش های ریاض و آنکارا به منظور 
گسترش پیوند های دفاعی میان دو کشور است؛ مسأله ای که 
طی سخنان رجب طیب اردوغان و توصیف اختلافات پیشین 
میان دو کشور به عنوان اختلافات درون خانوادگی راه را برای 
آن گشوده است. به ویژه با توجه به موفقیت های اخیر صنایع 
تسلیحاتی ترکیه در بحران اوکراین مخصوصا هواپیما های 
بدون سرنشین این کشور حوزه همکاری بسیار مهمی میان 
دو کشور را خواهد گشود. این مسأله با توجه به نیاز های 
تسلیحاتی عربستان سعودی و متحدانش برای پرونده یمن 
می تواند تحولی راهبردی به منظور ایجاد اعتماد به نفس در 
ریاض به منظور گسترش عملیات های نظامی خود در این 
کشور باشد. عربستان همچنین با پاکستان به عنوان متولی 
پرونده افغانستان نیز دارای منافع مشترک بسیار است. به 
عبارت دیگر عربستان از جانب پاکستان خواهان اعمال نفوذ 

در پرونده افغانستان است. 
 تغییر در معادلات منطقه ای؟

عربستان سعودی از گسترش پیوند های همکاری با 
ترکیه و پاکستان به دنبال تعمیق و افزایش وزن ژئوپلیتیک 
منطقه ای خود به منظور تحمیل خواست های ریاض به 
واشنگتن یا زمینه چینی به منظور بازگشت متحدان این 
کشور در حزب جمهوری خواه به قدرت است. این در حالی 
است که به نظر می رسد جو بایدن رئیس جمهور ایالات 
متحده نیز طی سفر آسیایی خود می خواهد با رهبران 
عربستان سعودی رو در رو صحبت کند؛ مسأله ای که از 
زمان انتخابات سال 2۰2۰ و قدرت گیری دموکرات ها در 
کنگره و کاخ سفید مسأله ای بعید می نمود، چراکه جبهه 
ترقی خواهان دموکرات در کنگره و دولت بایدن از قدرت 
قابل ملاحظه ای برخوردار شدند. اما وقوع نبرد اوکراین 
بسیاری از این معادلات را به هم زده است و ایالات متحده 
برای موفقیت راهبرد خود در برابر روسیه نیازمند پایین 
آوردن قیمت انرژی و محصولات هیدروکربنی است. به نظر 
می رسد که در این راستا نشست سران منطقه ای با حضور 
رئیس جمهوری ایالات متحده در سرزمین های اشغالی نیز 
بخشی از راهبرد پیرامونی واشنگتن به منظور محاصره 
روسیه خواهد بود؛ راهبردی که بدون حضور عربستان 
سعودی اگر نه غیرممکن حداقل بسیار مشکل خواهد 
بود. تحولات منطقه ای و بین المللی تا حد زیادی حداقل 
از برخی جهات مهم به نفع پروژه بن سلمان برای تصاحب 
قدرت و افزایش وزن ژئوپلیتیک این کشور در منطقه پیش 
می رود. در عین حال سفر همزمان هیات های سیاسی 
 امنیتی  دفاعی عربستان سعودی و اسرائیل به ایالات متحده 
و دیدار با مقامات این کشور را می توان نشانه ای از آمادگی 
بن سلمان جهت عادی سازی شرایط میان این کشور و رژیم 
صهیونیستی دانست. این در حالی است که بایدن برخلاف 
قول های اولیه انتخاباتی خود به مرور در حال افزایش نقش 
حمایتی ایالات متحده در پرونده یمن است. سفر های 
منطقه ای و نیز سفر های مقامات آمریکایی به خلیج فارس 
به منظور آماده سازی شرایط دیدار محمد بن سلمان و جو 
بایدن نشان می دهد آمریکایی ها در برابر خواست اعراب به 
منظور انعقاد یک قرارداد دفاعی متقابل با عربستان سعودی 
آماده نشان دادن انعطاف هستند. مسأله ای که در صورت 
وقوع می تواند گفت وگو های دیپلماتیک میان جمهوری 
اسلامی ایران و عربستان سعودی به منظور تنش زدایی و از 
سرگیری روابط دیپلماتیک را با اما و اگر های جدی مواجه 
کند. عربستان سعودی به رهبری محمد بن سلمان در تلاش 
است که از تغییر محیط راهبردی در نظام بین الملل به منظور 
افزایش وزن ژئوپلیتیک خود استفاده کند. در این راستا ایجاد 
تغییراتی در معادلات منطقه ای از جمله تغییر رابطه میان 
این کشور و ترکیه و نیز تغییر دولت در پاکستان از اهمیت 
ویژه ای برای ریاض برخوردار است. مسأله ای که مذاکرات 
دیپلماتیک با جمهوری اسلامی ایران را نیز می توان در 

همین راستا دانست. 

پرونده سال پنجم  6
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آرمان ملی:  مذاکرات احیای برجام که تا پیش از این در ماه ها و هفته های گذشته در هتل کوبورگ وین به صورت حساس و فشرده پیگیری می شد و تقریبا همه طرفین مذاکره ابراز امیدواری می کردند که به زودی با حل اختلافات 
طرفین در برخی جزئیات به توافق خواهند رسید و رسما این توافق را اعلام خواهند کرد، رسما حدود دو ماه می شود که به حالت تعلیق درآمده و آینده مذاکرات و اینکه اساسا در نهایت طرفین به توافقی دست خواهند یافت یا خیر 
را در هاله ای از ابهام فرو برده است.  این در حالی است که طرفین مذاکره هر کدام از جانب خود نسبت به مذاکرات وین و تعلیق مذاکرات نظرات خاص خود را دارند و حتی هم اکنون نیز که همچنان مذاکرات در حالت تعلیق به سر 
می برد طرفین هنوز هم نسبت به احیای برجام و رسیدن به توافق امیدوارند. چنانکه اخیرا جوزپ بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا نیز از صحبت خود با وزیر امور خارجه کشورمان گفته که تنفس مذاکراتی نباید زیاد 
به طول انجامد و هرچه سریعتر باید شاهد از سرگیری مذاکرات وین باشیم. با این حال موضع گیری های آمریکایی ها باعث شده تا بسیاری از تحلیلگران بر این باور باشند که امید چندانی به احیای برجام وجود ندارد. به هر حال 
آنچه مسلم است توافق زمانی شکل خواهد گرفت که طرفین به فهم مشترکی از توافق جمعی برسند و خواسته های همه طرفین احصاء شده باشد. با این تفاسیر باید دید مذاکرات چه زمانی از سرگرفته خواهد شد و چه زمانی دود 
سفید توافق از مذاکرات بلند می شود. در این راستا برای بررسی تحولات پیرامون برجام، تحرکات اروپایی ها و رایزنی ها برای احیای برجام »آرمان ملی« با سیدجلال ساداتیان، سفیر سابق کشورمان در انگلیس و تحلیلگر مسائل 

بین الملل به گفت وگو پرداخته است که می خوانید. 

روح ا... سوری
کارشناس مسائل بین الملل

آمریکایی ها قبلا هم 
مطرح کرده بودند که ما 
فراتر از آنچه که اتفاق 
افتاده بود می خواهیم در 
مورد نفوذ ایران در منطقه  
و قدرت دفاعی ایران هم 
صحبت کنیم که ایران اینها 
را نپذیرفت و در جلسه 8 
آذر سال گذشته که ایران 
اعلام آمادگی کرد و به 
مذاکرات وارد شد آنجا 
شاهد این قضیه بودیم 
که ایران چیزی را روی 
میز گذاشت که کاملا با این 
خواسته آمریکایی ها فرق 
می کرد

برجام اهمیت خاص خود 
را دارد و همان طور که 
گفتم به لحاظ اینکه ایران 
بتواند نقش موثری در 
تامین انرژی اروپا داشته 
باشد از این جهت اهمیت 
ایران به قوت خود باقی 
است. منتها باید دید که حل 
موضوع چگونه امکان پذیر 
است و طرفین از چه بخشی 
از خواسته ها بایستی 
عدول کنند تا بشود این کار 
را به سامان رساند. اینها 
سوالات اساسی بر روی 
صحنه است

 جریان اصلاحات برای وضعیت موجود کشور چه 
برنامه ای دارد؟ آیا اصلاح طلبان آلترناتیوی برای وضعیت 

موجود طراحی کرده اند؟
 جریان اصلاحات حتما برای عبور از چالش های موجود برنامه 
دارد. به عنوان مثال حزب اتحاد ملت در واکنش به تصمیم دولت 
درباره افزایش یارانه ها بیانیه ای صادر کرد. اینکه دولت عنوان 
می کند به دنبال جراحی اقتصادی و سامان دادن به وضعیت 
یارانه های پنهان است در حرف ساده به نظر می رسد اما در 
عمل با پیچیدگی های زیادی مواجه است. در دولت اصلاحات 
هنگامی که چنین موضوعی مطرح شد قرار شد این اتفاق با 
یک شیب ملایم صورت بگیرد. یارانه ها مسأله ای نیست که 
بتوان یک روزه و به صورت دفعی آن را به نتیجه رساند، بلکه یک 
پروسه بلندمدت است. برای تصمیم گیری های مهم اقتصادی 
باید نقشه راه وجود داشته باشد که کشور قرار است در 25 سال 
آینده به چه سمتی حرکت کند. مردم باید بدانند که در آینده 
چه اتفاقی قرار است در کشور رخ بدهد و مسئولان چه راهبردی 
را برای پیشبرد اهداف خود در نظر گرفته اند. هنگامی که مردم 
تحت فشار اقتصادی قرار دارند و با مشکلات معیشتی مواجه 
هستند نباید تصمیماتی گرفت که فشار به مردم بیشتر شود. 
دولت باید در مرحله اول تلاش کند جلوی قاچاق را بگیرد . همه 
مردم واقعیت های موجود کشور را درک می کنند. امروز شرایط 
کشور به شکلی است که این سؤال به طورجدی برای مردم 
مطرح شده که قرار است در آینده چه اتفاقی رخ بدهد. نکته دیگر 
اگر قرار است چنین تصمیماتی گرفته شود که به زندگی مردم 
ارتباط دارد باید با نخبگان و کسانی که دارای تخصص و تجربه 
هستند مشورت شود و نظرات آنها مورداستفاده قرار بگیرد. امروز 
مردم نگران وضعیت موجود هستند. مردم به دنبال آرامش و 
رفاه هستند. به همین دلیل باید بدانند که فردایی بهتر در انتظار 

آنها قرار دارد. 
 چرا مردم با این سؤال مواجه هستند که در آینده قرار 

است چه اتفاقی رخ بدهد؟
هنگامی که مردم با تورم لجام گسیخته در کشور مواجه هستند 
این سؤال برای آنها پیش می آید که قرار است در آینده چه اتفاقی 
رخ بدهد. کشور از نظر درآمد مردم، بیکاری و ضعف تولید به جایی 
رسیده که تنها عده محدودی امکان زندگی مناسب دارند و اغلب 
مردم با مشکلات معیشتی مواجه هستند. اگر درگذشته طبقات 
اجتماعی متوسط و فرودست وجود داشت امروز کار به جایی رسیده 
که طبقه متوسط نیز دچار مشکل شده است. از سوی دیگر در 

شرایط کنونی مردم بیشتری نسبت به گذشته زیرخط فقر زندگی 
می کنند. خط فقری را عنوان می کنم که خود مسئولان عنوان 
می کنند و برای آن رقم در نظر گرفته اند. واقعیت این است که دولت 
نمی تواند به تنهایی مشکلات را حل کند و بلکه باید از نخبگان و 
متخصصان کشور در زمینه های مختلف استفاده کند. در شرایط 

کنونی دولت باید از ظرفیت های جریان 
اصلاحات برای حل مشکلات مردم استفاده 
کند. اصلاح طلبان حاضر هستند برای حل 
شدن مشکلات مردم به دولت کمک کنند 
و این موضوع را بارها تکرار کرده اند. امروز 
وضعیت کشور به شکلی نیست که بخواهیم 
خط   کشی های سیاسی را ملاک قضاوت 
قرار دهیم. آنچه امروز حائز اهمیت است 
حل مشکلات مردم و کشور است و تفاوتی 
ندارد که این مشکلات توسط اصلاح طلبان 
حل شود یا اصولگرایان. هدف اصلی مردم 
در انقلاب57 این بود که وضعیت زندگی آنها 
بهتر شود. باید به وضعیت اقتصادی و کرامت 
انسانی مردم توجه بیشتری شود. حضرت 
امام)ره( نیز همواره به نقش کلیدی مردم 
در تعیین سرنوشت خود تأکید می کردند و 
عنوان می کردند مردم باید سرنوشت خود را 

تعیین کنند. 
 اگر جریان اصلاحات برای عبور از 
چالش های موجود برنامه دارد آیا آن 
را در اختیار رئیس جمهور و دولت قرار 
خواهد داد؟ آیا سازوکاری برای ارتباط 
دولت با اصلاح طلبان تعریف شده است؟ 
وضعیت  برای  اصلاح طلبان  برنامه 
موجود معطوف به چه اهدافی است و به 

چه میزان جنبه کاربردی دارد؟
برنامه ای که اصلاح طلبان برای وضعیت 
موجود جامعه دارند به دو بخش تقسیم 

می شود. نخست در سطح کلان و تئوری است و بخش دولت 
در مرحله اجرا و عملیاتی شدن این برنامه است. هنگامی که 
دولت قصد داشت چنین تصمیماتی را بگیرد باید   همه جوانب  
و مسائل آن را در نظر می گرفت. این در حالی است که در شرایط 
کنونی کشور با مسائل بین المللی مهمی مواجه است. دولت 

هنوز در عرصه بین المللی به اهداف خود نرسیده و موفق نشده 
برجام را به نتیجه برساند. مشخص بود که در چنین شرایطی 
نمی توان چنین تصمیماتی را اجرایی کرد. به همین دلیل نیز 
مردم نسبت به این تصمیمات واکنش نشان دادند. نگاهی که 
امروز در برخی مدیریت های کشور وجود دارد مبتنی بر خودی 
و غیرخودی است. این کشور متعلق به همه است و همه نسبت به 
آینده آن نگران هستند. ما در یک ملک مشاع زندگی می کنیم. در 
تصمیم گیری های کشور باید همه نظر بدهند. جریان های سیاسی 
نیز در این زمینه باید محل مشورت قرار بگیرند. به هرحال جریان 
اصلاحات دارای تجربیات و نخبگانی است که می توانند برای 
عبور از چالش های فعلی کشور برنامه ارائه کنند. هنگامی که 
قرار است تصمیمات مهمی درباره کشور گرفته شود باید قبل از 
تصمیم گیری در میزگردها و هم اندیشی ها نقاط ضعف و قوت این 
تصمیمات مشخص شود. به همین دلیل دولت باید عنوان کند برای 
تصمیمات اخیر با چه کسانی مشورت کرده اند.  منظور از مردم نیز 
نمایندگان مردم در جریان های مختلف فکری و سیاسی است که 
باید در تصمیم گیری های سیاسی کشور نقش داشته باشند. جریان 
اصلاحات نیز در چارچوب قانون اساسی از دغدغه های قانونی مردم 
حمایت خواهد کرد. دولت باید گفت وگو با نخبگان را در دستور کار 

خود قرار بدهد. 
 دولت چگونه می تواند با نخبگان 

جامعه گفت وگو کند؟
کسانی که نسبت به گرانی ها و تورم 
انتقاد دارند حق طبیعی آنهاست که 
در چارچوب قانون و با احترام به قانون 
اساسی دغدغه های خود را با مسئولان 
مطرح کنند. دولت باید با مردم گفت وگو 
کند و آنها را نسبت به آینده امیدوارتر 
کند. اگر فضا برای گفت وگو فراهم شود 
تنش های اجتماعی کاهش پیدا می کند 
و مردم می دانند از چه طریقی دغدغه های 
خود را مطرح کنند. این در حالی است 
که درصورتی که این اتفاق رخ ندهد 
هرکسی برای خود به شکلی که دوست 
دارد تصمیم گیری می کند و به همین 
دلیل سطح تنش افزایش پیدا می کند. 
باید نسبت به کسانی که فضای انتقاد 
را از بین برده اند و اجازه نداده اند بین 
دولت و مردم گفت وگو ایجاد شود انتقاد 
داشت. در شرایط کنونی مردم می دانند 
که دولت با کسری بودجه مواجه است و از 
سوی دیگر نسبت به وضعیت درآمدهای 
کشور نیز اطلاع دارند. درنتیجه در چنین 
شرایطی نباید به شکلی تصمیم گیری کرد 
که فشارها بیشتر شود. راه های دیگری نیز 
وجود دارد که می توان از آنها استفاده کرد 
تا فشار کمتری به مردم وارد شود. سؤالی 
که امروز مردم از دولت دارند این است که 
چرا برجام را به نتیجه نرساندید؟ کسانی که تا دیروز با برجام مخالف 
بودند و معتقد بودند نباید با غرب مذاکره کرد امروز پای میز مذاکره 
نشسته اند. چرا درحالی که درگذشته مذاکرات به نقطه قابل قبولی 
رسیده بود هنوز تحریم ها لغو نشده است تا به اقتصاد کشور کمک 

شود. این سؤالاتی است که دولت باید به آنها پاسخ بدهد. 

سیدجلال ساداتیان در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

سفر  رئيس جمهور به عمان؛ 
 فرصت احيای برجام

»آرمان ملی« - احسان انصاری: جریان اصلاحات چه برنامه ای برای عبور کشور از چالش های کنونی دارد؟ آیا اصلاح طلبان آلترناتیوی برای وضعیت امروز جامعه ایران دارند؟ اصلاح طلبان از چه سازوکاری برای ارتباط با دولت رئیسی استفاده می کنند؟ »آرمان ملی« برای پاسخ به 
این سؤالات با حسین کاشفی، رئیس سابق خانه احزاب کشور و عضو حزب اتحاد ملت گفت وگو کرده است. کاشفی معتقد است: »در شرایط کنونی مردم می دانند که دولت با کسری بودجه مواجه است و از سوی دیگر نسبت به وضعیت درآمدهای کشور نیز اطلاع دارند. درنتیجه در 
چنین شرایطی نباید به شکلی تصمیم گیری کرد که همه فشارها روی مردم باشد. راه های دیگری نیز وجود دارد که می توان از آنها استفاده کرد تا فشار کمتری به مردم وارد شود. سؤالی که امروز مردم از دولت دارند این است که چرا برجام را به نتیجه نرساندید؟ کسانی که تا دیروز 

با برجام مخالف بودند و معتقد بودند نباید با غرب مذاکره کرد امروز پای میز مذاکره با غرب نشسته اند.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

حسین کاشفی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

راه را براي »نخبگان« و »جريان منتقد« باز كنيد؛ براي حل مشكلات البته!
    جریان اصلاحات برای کمک به دولت آمادگی دارد    رئیسی از نخبگان کشور برای عبور از چالش های موجود کمک بگیرد

در دولت اصلاحات 
هنگامی که چنین موضوعی 
مطرح شد قرار شد این اتفاق 
با یک شیب ملایم صورت 
بگیرد که به زندگی مردم 
فشار وارد نشود. یارانه ها 
مسأله ای نیست که بتوان 
یک روزه و به صورت دفعی 
آن را به نتیجه رساند، بلکه 
یک پروسه بلندمدت است. 
برای تصمیم گیری های 
مهم اقتصادی باید نقشه 
راه وجود داشته باشد که 
کشور قرار است در بیست 
یا پنجاه سال آینده به چه 
سمتی حرکت کند. مردم باید 
بدانند که در آینده چه اتفاقی 
قرار است در کشور رخ بدهد 
و مسئولان چه راهبردی را 
برای پیشبرد اهداف خود در 
نظر گرفته اند

   عکس:  آرمان ملی / حجت   سپهوند                                        

دادستان کل کشور: 
دشمن با تهاجم فرهنگی و اقتصادی سعی دارد هویت مردم را بگیرد

دادستان کل کشور اظهار داشت: فضای معنوی و 
نورانی این مجلس کمک خواهد کرد که در درون خود 
با ارواح شهدای گرانقدر پیمان ببندیم و خدا را بر این 
پیمان خود گواه بگیریم که از پویندگان راه شهدا و 
از حافظین ارزش های انقلاب اسلامی و مردم باشیم. 
حجت الاسلام و المسلمین منتظری با تسلیت ایام شهادت 
امام جعفر صادق )ع( و نیز گرامیداشت فرا رسیدن حماسه 
غرورآفرین آزاد سازی خرمشهر و اشاره به رشادت های 
رزمندگان در دوران دفاع مقدس گفت: خصوصیت بارز 
و برجسته مردم استان کرمانشاه و دیگر مناطق مرزی 
در دفاع از انقلاب و نظام و کشور در دوران دفاع مقدس 
بیش از سایر مناطق نمایان است و حماسه هایی که مردم 
این مناطق آفریدند خاتمه آن در عملیات غرورآفرین 
مرصاد بود که دشمن را زمینگیر کردند و به ذلت و خواری 
کشاندند، این حماسه ها هرگز از خاطره تاریخ پاک 
نخواهد شد. وی با اشاره به نقش مردم در دوران انقلاب 
بیان کرد: نقش مردم در پیدایش و استمرار انقلاب 
بی بدیل است. در این مسیر عده ای بودند که در هدایت 
مردم نقش آفرینی کردند و آنها را به سمت ارزش ها سوق 
دادند و آن علما بودند. منتظری افزود: نقش علما در زمان 
اختلاف افکنی دشمن در میان اقوام و مذاهب و رفع این 
اختلافات پررنگ تر است چرا که از بهره برداری های 
شوم دشمن جلوگیری می کند. وی ادامه داد: در طول 
تاریخ هیچگاه نقش مردم و رهبران و علما در پیدایش 
و استمرار یک انقلاب این قدر پر رنگ نبوده است و به 
همین خاطر نمونه انقلاب اسلامی در هیچ جای دنیا 
دیده نشده و نخواهد شد و اینها همه به برکت اسلام و 
شهدا است. دادستان کل کشور در ادامه با اشاره به دیگر 
تحرکات شوم دشمنان خصوصا بعد از انقلاب و جنگ که 

بارزترین آنها تهاجم فرهنگی و اقتصادی است تصریح 
کرد: انقلاب ما در طول ۴۴ سال که با فراز و نشیب های 

فراوانی مواجه بوده است، در همه آنها هدایت و 
روشنگری حضرت امام و مقام معظم رهبری و 
هدایتگری های حکیمانه ایشان در کنار حضور 
ملت توانست از تمام گردنه های خطر عبور 
کند. منتظری عنوان کرد: دشمن نیز در تمامی 
این سال ها از تمامی ترفندها برای ضربه زدن 
به انقلاب و مردم استفاده کرده است و یقینا 
بعد از این نیز دست نخواهد کشید. بنابراین 
جوان های ما باید با بصیرت دینی و انقلابی 
راه شهدا و حفظ ارزش های انقلاب را که 
سرمایه های بسیاری برای به دست آوردن 
آنها داده ایم را ادامه دهند. وی ادامه داد: 
یکی از نشانه گذاری های دشمن گرفتن 
هویت جوانان است. بنابراین جوانان به 
وظایف ملی، مذهبی و دینی خود عمل 
کنند و با روشن بینی به مقابله با دشمن 
بپردازند. بیشترین حربه و ضربه دشمن به 
جوان های ما از طریق فضای مجازی است که 

از آن طریق هویت، اخلاق و شرف جوان ها را نشانه رفته 
است و می خواهد آنها را به بی هویتی بکشاند. دادستان کل 
کشور اظهار کرد: جبهه دیگر دشمن برای ضربه زدن به 
نظام جبهه اقتصادی است و با تحریم های ظالمانه و تنگ 
کردن معیشت مردم قصد دارد مردم را در مقابل نظام قرار 
دهد و فلسفه و اساس تحریم ها نیز همین است که مردم 
تحمل خود را از دست دهند. اما یقینا مردم با مقاومت خود 
درس بزرگی به دشمن خواهند داد چنانکه شهدای عزیز 
در جبهه جنگ همین کار را کردند. وی با مخاطب قرار 
دادن همه ملت ایران تاکید کرد: امروز وظیفه ما شناخت 
دشمن و برنامه هایش از آنچه مهم و مسلم است بصیرت و 
آگاهی مردم است. منتظری در ادامه سخنان خود با اشاره 
به مسائل اقتصادی اخیر در کشور یادآور شد: اصلاحات 
اقتصادی از ضروریات جامعه بود. بدون شک این اصلاحات 
ممکن است مشکلاتی را نیز به دنبال داشته باشد. این 
اصلاحات در دولت قبل نیز مطرح بود و مقام معظم رهبری 
در آن دوره با تشکیل شورای عالی هماهنگی اقتصادی با 
حضور سران قوا بر وضعیت اقتصادی مردم و سامان دادن 
به آن تاکید داشتند و نیز بر اصلاح برخی امور از جمله 
بانکی، بودجه و تنگاهای اقتصادی مردم تاکید کردند اما 
متاسفانه کار اساسی انجام نشد. دادستان کل کشور تاکید 
کرد: وضعیت اقتصادی قابل دوام نبود و نیازمند اصلاحات 
اساسی بود. اصلاح اقتصادی نیز مشکلات خاص خود 
را دارد و باید تحمل کرد و از مدیران 
اقتصادی و دولتمردان نیز انتظار 
می رود اصلاحات را با کمترین 
آسیب به مردم و خصوصا قشر 
ضعیف به سرانجام رسانند. 
بنابراین تحمل و همکاری مردم 
و هدایت مدیران در انجام 
اصلاحات و با کمترین 
می تواند  آسیب 
شکوفایی  به 
ی  د قتصا ا
منجر شود. 

 آینده مذاکرات برجام مبهم است 
و زمانی بر ای توافق مشخص نیست

 اروپایی ها به جهت تحریم های روسیه 
به احیای برجام و رابطه با ایران تمایل دارند


